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Amb la
col·laboració de:

Després de més d’un any de pandèmia i restric-
cions sembla que estem entrant en la fase final
de la crisi sanitària. La campanya de vacunació,
que els serveis del CAP estan fent a Can Quin-
tana, està accelerant la protecció contra la
COVID-19 de la part de població més vulnerable.
Aquest estiu tindrem una gran part dels nostra
ciutadania protegida d’aquest virus que ens ha
provocat tants maldecaps i ens ha portat de retruc
a una greu crisi econòmica, a una restricció dels
drets fonamentals i a una tristor col·lectiva. Voldria
aprofitar per agrair als professionals del CAP la
seva feina durant aquests temps tan complicats.

Aquest estiu serà molt millor que el passat. Ne-
cessitem que el sector turístic i el de la restau-
ració, dels més castigats, recuperin la normalitat,
tan aviat com sigui possible. Des de l’Ajuntament
s’han pres totes les mesures possibles per ajudar
aquestes empreses a passar millor aquests
mesos d’incertesa facilitant el pagament d’im-
postos i taxes; s’ha permès que els restaurants i
bars poguessin duplicar l’ocupació de via pública
quan ha sigut possible, i s’ha potenciat la forma-
ció telemàtica perquè molta gent pugui ampliar
coneixements i tenir més oportunitats laborals. 

L’equip de govern ha volgut mantenir l’activitat
cultural del municipi tan activa com ha estat pos-
sible i, malgrat les restriccions de tota mena que
ha patit aquest sector que s’ha hagut d’adaptar
a moltes mesures sanitàries, hem aconseguit
que la cultura sigui segura. Tant el Museu, com
l’Espai Ter, el Cinema o les diverses activitats or-
ganitzades per la regidoria de Cultura han prio-
ritzat la seguretat, alhora que podien continuar
oferint un dels valors que per al nostre municipi
és tan important. Com ho és també la política de
protecció del nostre patrimoni natural que ens
caracteritza. 

Precisament, el Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya ha desestimat el darrer recurs conten-
ciós administratiu interposat contra l'Ajuntament
per la desclassificació urbanística de la Pletera.
D'aquesta manera es tanca un llarg període de
vint anys de litigis i processos judicials, en els
quals els antics propietaris dels terrenys havien
reclamat al consistori fins a 56 milions d'euros
en concepte d’indemnització. La Pletera és ara

un model mundial per poder recuperar àrees sot-
meses a una excessiva pressió urbanística, però
la lluita per aconseguir preservar aquesta zona
ha estat llarga i complicada. 

No al macro parc eòlic marí
Per això, també ens preocupa el projecte del
parc eòlic marí flotant que preveu la instal·lació,
a entre deu i vint quilòmetres de la badia de
Roses, de 84 torres de 250 metres d'altura. La
bellesa del nostre paisatge és el principal actiu
turístic que tenim i no el podem malmenar així
com així. Apostem per les energies renovables
òbviament, però les volem dimensionades al te-
rritori i respectuoses amb l’entorn. Només així
aconseguirem deixar un món millor per a les ge-
neracions que ens segueixen.

«Voldria aprofitar per agrair 
a tots els professionals del
CAP de Torroella la seva feina 
durant aquests temps tan
complicats.»

Jordi Colomí Massanas. Alcalde
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El 5 de gener s'administrava la primera de les
dues dosis de la vacuna contra la COVID-19 als
residents i al personal de les dues residències
que gestiona la Fundació Hospital Asil de Pobres
i Malalts a Torroella. L'any nou arrencava, doncs,
amb l'inici d'una campanya de vacunació que no
s'ha aturat, però que ha anat més lent del que
inicialment s'havia previst. No obstant això, cada
dia són més els col·lectius i les persones vacu-
nades, i els estudis constaten l'elevada efectivitat
d'unes vacunes desenvolupades en un temps rè-
cord. Tot plegat ens fa ser enormement optimis-
tes en la lluita contra la pandèmia.

Des de l'Ajuntament continuem col·laborant ac-
tivament amb les autoritats sanitàries. En relació
amb la campanya de vacunació, la col·laboració
s'ha concretat en la cessió i adequació de l’aula
d’activitats de Can Quintana. Aquest és un dels
quatre espais en els quals Serveis de Salut Inte-
grats del Baix Empordà (SSIBE) està portant a
terme la campanya. S'hi vacunen les persones
dels municipis de l'Àrea Bàsica de Salut de Tor-
roella. La concentració de la vacunació en pocs
punts és una exigència de l'operatiu atesa la
complexitat que implica la conservació i distribu-
ció de les vacunes.

Les primeres dosis a Can Quintana es van admi-
nistrar el 26 de febrer i des d’aleshores l'activitat
s'hi ha anat desplegant d'acord amb la disposició
de vacunes i la priorització establerta per les au-
toritats sanitàries. Per ordenar els accessos i ga-
rantir la seguretat i la màxima comoditat per als
usuaris, l'Ajuntament ha senyalitzat els espais i

reservat places d'estacionament provisional a la
plaça Quintana i Combis. En el cas de les perso-
nes amb més dificultat de mobilitat, la vacuna es
pot administrar dins del mateix vehicle, que pot
entrar al pati interior.

Campanya de vacunació contra la COVID-19
COVID-19

La Residència Vila
Vella i la Residència
i Centre de Dia

Santa Caterina van
ser els dos primers
centres d'atenció a
la gent gran de la
comarca on va 
arribar la tan 

esperada vacuna.
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Residus urbans

Canvis per millorar la gestió dels residus 

LAjuntament implementarà una bateria de me-
sures per resoldre certes deficiències que s’han
detectat en la prestació del servei de residus. El
regidor de Residus, Marc Calvet, ha explicat que
es pretén millorar, sobretot, la recollida selectiva
i la imatge de les àrees de contenidors. Per
aconseguir-ho, es reforçarà el porta a porta dels
industrials de l'Estartit en temporada alta per evi-
tar els desbordaments que es produeixen els
dies de màxima activitat. Paral·lelament, es mi-
llorarà la recollida de la fracció orgànica dels
càmpings. Es vol minimitzar la quantitat que ara
va al rebuig i acaba a l’abocador, on l’Ajuntament
paga un elevat cost per tona aportada. 

L'Ajuntament ha retornat el 28 % en la taxa de
residus del 2020 als industrials dels serveis no
essencials afectats per la COVID-19. D'aquesta
manera, es concreta el compromís adoptat en el
marc del pla de xoc municipal contra la pandè-
mia. La devolució s’ha aplicat un cop tancat l'e-
xercici de 2020 i quantificada la diferència entre
els ingressos i les despeses del servei que ha tin-
gut un menor cost perquè també ha registrat una
notable disminució dels residus generats. Calvet
ha avançat que aquest any, atès el context de
restriccions, es procedirà de la mateixa manera
i també es retornarà el percentatge que corres-
pongui un cop s'hagi tancat l'exercici. 

L’Ajuntament ha retornat el 28 % de la taxa als industrials dels serveis no
essencials afectats per la COVID-19. 

Presentació del Massi-Tactic 2021 
Esports

L'alcalde, Jordi Colomí, i el regidor d'Esports, Genís Pigem, van assistir el 30 de gener a la presentació
de l'equip ciclista professional femení Massi-Tactic d'aquesta temporada, la tercera que competirà a
l'elit. Aquest és un ambiciós i ben treballat projecte promogut pel CC Baix Ter, que ja s'ha convertit en
un referent del ciclisme femení estatal. Colomí i Pigem coincideixen a destacar, a més, la importància
que aquest equip té per a la projecció del nom de Torroella i de l'Estartit en l’àmbit internacional. Sergi
Güell, president del club, creu que «aquest, ha de ser un any per explotar i per valorar fins on podem
arribar, després que els dos primers anys ens hàgim donat a conèixer al món professional i hàgim obtingut
bons resultats. Aquest 2021 esperem obtenir els primers podis i victòries en el calendari World Tour».

L’equip, promogut pel Club Ciclista Baix Ter, competirà per tercera temporada
consecutiva a l’elit del ciclisme mundial.
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El projecte pretén millorar
l'accessibilitat en aquest
sector del nostre litoral,
donar major protagonisme
als vianants i als banyistes i
aconseguir la màxima inte-
gració en el seu entorn na-
tural, per conservar la platja
i promoure la sostenibilitat.
També preveu renaturalitzar
les zones de domini públic
actualment ocupades pel
càmping El Molino.

El passeig es projecta amb una passera elevada
de fusta que tindrà una amplada variable d'entre
3 i 6 metres i integrarà en el seu recorregut di-
verses zones de mirador. La plataforma elevada
permet una solució més permeable i amb un
menor impacte ambiental. També farà compatible
el trànsit de persones amb la protecció del fràgil
sistema dunar, que es podrà observar sense posar
en risc la seva consolidació. L'accés a la platja i
al càmping es farà per escales i rampes. El pres-
supost base de licitació, que assumirà íntegra-
ment l’Estat, serà de 863.397,70 euros. A

aquest import, cal afegir 26.221,16 euros en
concepte d'expropiacions i 8.633,98 per destinar
al control de qualitat.

Amb aquest nou tram de passeig es podrà recór-
rer a peu pràcticament tot el litoral de Torroella i
de l'Estartit entre el Molinet i la Gola del Ter,
sense que hi hagi cap entrebanc. D'aquesta ma-
nera, es configurarà un dels passejos marítims
més llargs de la Costa Brava que, a més, tindrà
com a atractiu el fet que combina trams urbans
amb d'altres de caràcter totalment natural.

Una passera per a vianants enllaçarà
els Griells i la Pletera

Via pública

L'Estat va posar a exposició pública, entre el 16 i el 29 de març, el projecte de
connexió del passeig marítim dels Griells amb la Pletera. Es projecta, en la
major part del recorregut, amb una passera de fusta elevada, per garantir la
màxim integració amb l’entorn i la preservació del cordó dunar.

El mes de març es va reprendre la convocatòria
dels consells de barri (Nucli Antic, carrer Figueres
i entorn, zona de la Creu de la Rutlla, zona nord
i Bolleria i Sobrestany), un any després de l'atu-
rada forçada per la pandèmia. L'any passat
només se'n van poder convocar alguns del primer
trimestre. Enguany, però, les reunions es faran
de manera telemàtica. 

Inversions executades durant el 2020
A través de les propostes recollides en els con-
sells de barri, l’any 2020 es van portar a terme

les següents inversions: finalització del parc in-
fantil de la ronda Pau Casals; nous jocs als Jar-
dins John Lennon (2 nous gronxadors, un amb
cistella;  2 excavadores i 1 joc amb tobogan), mi-
llora de l’evacuació d’aigua plujana al sector de
la ronda Països Catalans amb passeig Vicenç
Bou; llums de Nadal al carrer Figueres; increment
de la senyalització del mercat setmanal; compra
i substitució de papereres a plaça de l’Olivar i Jar-
dins John Lennon; embelliment del carreró entre
el c. Pintor Gimeno i c. Roser, i compra d’un nou
radar mòbil de tipus pedagògic, entre d'altres. 

Es reprenen, en format telemàtic, els
consells de barri, aturats per la pandèmia

Participació Ciutadana

Simulació virtual de com quedarà la passera de fusta.
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El Pla de Sostenibilitat Turística (PST) de Torroella
de Montgrí i l'Estartit va iniciar formalment la seva
execució amb la constitució, el 24 de febrer, de
la Comissió de Seguiment. Aquest és l'òrgan de
representació de les tres administracions partici-
pants en el projecte —estatal, autonòmica i
local— que vetllarà pel correcte desenvolupa-
ment de les actuacions programades i el traspàs
d'informació entre els socis. Durant la sessió, que
es va fer telemàticament, es va definir el full de
ruta que guiarà les actuacions programades.

El Pla de Sostenibilitat Turística és un projecte
impulsat per l’Ajuntament, en el marc del pro-
grama «Planes de Sostenibilidad Turística» que ha
promogut pel Ministeri d'Indústria, Comerç i Tu-
risme amb el doble objectiu de modernitzar l'o-
ferta de destinacions pioneres i activar-la en

comarques de l'interior de l'Estat. El pla municipal
té un pressupost global de 3,6 milions d’euros
que cofinançaran a parts iguals l’Ajuntament,
l’Estat i la Generalitat de Catalunya.

Presència al seminari SusTowns
L'alcalde, Jordi Colomí, va participar el 16 de
març en el seminari nacional en línia del projecte
europeu de turisme sostenible SusTowns.  Colomí
hi va presentar el model de regeneració turística
i desenvolupament sostenible que es va comen-
çar a implementar a Torroella i a l’Estartit a pri-
mers dels anys 80 i que actualment ha
esdevingut un model de referència en l'àmbit de
preservació del territori i la dinamització econò-
mica local. En aquest context, també va fer refe-
rència al Pla de Sostenibilitat Turística (PST), un
instrument estratègic que permetrà fer una gran
salt de qualitat en aquesta matèria.

Es crea la Comissió de Seguiment del
Pla de Sostenibilitat Turística

Pla de Sostenibilitat Turística

Alumnes d'Ostelea, Escola de Management en
Turisme, de Barcelona, i de Geografia de la UdG,
han pogut conèixer de primera mà com s'ha ges-
tat, quins són els objectius i com s'està desple-
gant el Pla de Sostenibilitat Turística. Els alumnes
van participar l’11 i el 12 de març en dues ses-
sions informatives que van incloure, també, la vi-
sita a la maresma recuperada de la Pletera. Les
explicacions van anar a càrrec de l'assessor tu-
rístic municipal Josep Capellà, que va contextua-
litzar l'execució del PST en les polítiques de
transformació d'una destinació turística madura
que fa temps s'estan implementant al municipi.

Jornada amb alumnes de Turisme i de Geografia

La remodelació del Pard de la Pineda, a l’Estartit, és
un dels setze projectes inclosos dins del pla.



núm. 193 | Abril 2021|L’IM| pàg. 7

Durant el segon semestre del 2018, l'Ajunta-
ment va habilitar uns terrenys a la zona del Ta-
mariuà, com a espai d'horts comunitaris, i el juny
del 2019 hi van entrar els primers hortolans i
hortolanes. La nova comunitat va començar a
cultivar verdures i hortalisses promocionant, al-
hora, l'apoderament individual i col·lectiu i l'au-
toabastament alimentari. Aquestes hortes, a
més, tenen la particularitat de ser conreades
mitjançant tècniques d'agricultura ecològica, pro-
duint aliments de qualitat, aportant salut i con-
tribuint a la mitigació del canvi climàtic.

El projecte és coliderat per Càritas Diocesana de
Girona, que realitza la dinamització comunitària
en l'entorn dels horts, amb finançament que
arriba a través del programa de Benestar i Co-
munitat de Dipsalut. L’Ajuntament en fa el man-
teniment i els tràmits administratius, i la
comunitat d'hortolans i d’hortolanes en porta la
gestió interna. Aquesta darrera ha anat creixent
i ha ajudat a crear vincles i dinàmiques d'ajuda i
acompanyament, portant a terme la gestió dels
espais compartits, compartint el preparat de purí
d'ortigues o de cua de cavall o donant suport
entre ells a l’hora de regar o treballar el tros.

L'acompanyament per part de tots els agents im-
plicats ha facilitat que en aquest moment s'esti-
guin treballant la totalitat de les parcel·les. En
concret, hi ha 26 horts assignats a famílies d'o-
rígens i perfils ben diversos i 2 per a entitats. En
una hi trobem els alumnes de la UEC de Torroella
i a l'altra l'associació Activa't, que hi desenvolu-
parà activitats per a infants i joves.

Els usuaris fanun curs d'introducció a l'agricultura
ecològica i a la participació comunitària, signen
un acord de cessió d'ús amb l'Ajuntament, i mit-
jançant un procés d'acollida de la comunitat se'ls
inclouen en el projecte. Després, ja poden co-
mençar a conrear l'hort.

Tot i les importants dificultats que han aparegut
en el camí, com la inundació per les aigües del
Ter a causa del temporal Gloria o la pandèmia de
la COVID-19, l'augment de l'apoderament i els
vincles comunitaris no s'han  aturat, ans el con-
trari, han crescut. Els/les hortolans/nes han
aconseguit mantenir l'ajuda mútua i afegir noves
dinàmiques col·lectives. Per posar alguns exem-
ples, han realitzat el desbrossat compartit de
marges, han implementat un disseny participatiu
de tanques de plantes aromàtiques i han realit-
zat de jornades tècniques sobre l'elaboració del
planter. I altres projectes que s’estan començant
a treballar.

Si encara no coneixeu els horts comunitaris del
Tamariuà, us convidem a passejar-hi o a aturar-
vos al seu espai d'esbarjo d'arbres fruiters, que
de ben segur us aportarà descans, pau i alegria.

(Aquest article ha estat redactat per 
Josep Pujol, tècnic de Medi Ambient de 

l’Ajuntament, i Raimon Costa, tècnic d'horts 
comunitaris de Càritas Diocesana de Girona)

Els horts municipals comunitaris i
ecològics del Tamariuà

Equipaments municipals

Dos anys després de la seva posada en funcionament, ja s’estan treballant la
totalitat de les 26 parcel·les de l’espai d’horts municipals comunitaris i
ecològics que l’Ajuntament va habilitar al Tamariuà. Tot i les dificultats que ha
hagut de patir l’equipament per la inundació provocada pel temporal Gloria i les
restriccions de la pandèmia, els usuaris l’han convertit en un espai viu i dinàmic,
que fomenta la convivència i l'ús dels principis ecològics per conrear la terra.
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L'Ajuntament preveu iniciar la urbanització del
car-rer de Fàtima abans del primer semestre de
l’any. Un cop finalitzat el termini d'exposició pú-
blica, l'Ajuntament ha incorporat al projecte defi-
nitiu la major part de les al·legacions presentades
pels veïns. La més rellevant fa referència a la su-
pressió del carril bici que inicialment s'havia sen-
yalitzat a la calçada. S'ha considerat que no seria
necessari atès que els propers mesos aquest car-
rer formarà part de la Zona 30 que es vol imple-
mentar per reduir la velocitat i fomentar la
convivència entre vehicles i bicicletes.

L'actuació preveu una millora integral de carrer,
que inclou la renovació de la xarxa d'aigües plu-
vials, la reconnexió de les escomeses de la xarxa
d'aigües residuals, la renovació del paviment i de
l’enllumenat, l'ampliació de la vorera del sector
est i la reubicació dels contenidors.

El regidor d'Urbanisme, Jordi Oliver, ha informat
que el projecte està pressupostat en uns
520.000 euros, una inversió que assumirà ínte-
grament l'Ajuntament per resoldre definitivament

els problemes estructurals. Oliver ha explicat que
s'han buscat recursos externs per sufragar les
obres, però que el temporal Gloria i l'actual con-
text de pandèmia no hi han ajudat.

En aquest carrer, el novembre de 2019 s'hi va
obrir un important esvoranc pel pas d'un camió
de gran tonatge. L'incident va ser conseqüència
del deteriorament del col·lector d'aigües de la
muntanya, una infraestructura dels anys seixanta
que presentava importants filtracions.

Urbanització integral del
carrer de Fàtima

Via pública

El Club de la Feina va incrementar el 2020 d'un
30,7 % el nombre d’inscrits respecte al 2019.
La xifra d’usuaris del servei va passar de 875
persones a 1.144, un increment que ve derivat,
en bona part, per la crisi de la COVID-19. Preci-
sament, des d'aquest servei s'ha fet una tasca
intensiva per tal de donar formació a les perso-
nes que s'han vist afectades laboralment per la
pandèmia. L'activitat d'acompanyament i l'asses-
sorament als usuaris ha estat molt intensa i s'ha
reforçat, especialment, la proposta formativa.
Aquest és un servei estratègic, especialment en
l’actual context de dificultats, per afavorir la in-
serció laboral dels aturats i, en especial, dels
col·lectius amb més dificultats d’inserció, i per
assessorar i orientar persones que busquen feina
o volen millorar-la.

Augment de l’activitat del
Club de la Feina

Ocupació

L'Ajuntament continua fomentant les polítiques
actives d'ocupació i aquest any ha incorporat tres
persones desocupades a través de diferents
plans d'ocupació. En aquesta ocasió, s'ha incor-
porat una treballadora menor de 30 anys a l’Àrea
d’Intervenció, pel termini de 6 mesos, a través
del Programa Garantia Juvenil; i dues a través del
programa Treball i Formació COVID 2020. En
aquest cas, s’han contractat, per 9 mesos, un
agent cívic i una treballadora que fa tasques de
consergeria. El Programa de Garantia Juvenil
està impulsat per la Unió Europea (UE) i el Servei
d’Ocupació de Catalunya (SOC). El programa Tre-
ball i Formació COVID 2020 està subvencionat
pel Servei d’Ocupació de Catalunya (SOC) i el
Fons Social Europeu, i es demana a través del
Consell Comarcal.

Noves incorporacions a
través de plans d’ocupació
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Neteja de les restes vegetals
acumulades a les platges

Gestió Costanera i Residus

El mes de febrer es van dur a terme diverses cre-
mes controlades de les restes de troncs i vegetals
del temporal Gloria que encara quedaven a les
platges. Van anar a càrrec del Servei de Prevenció
d'Incendis Forestals, en el marc del dispositiu de
neteja impulsat per l'Ajuntament i el Parc Natural.
L’any passat ja es va fer una primera recollida i
unes cremes, però es van haver d’aturar per la
pandèmia. L'actuació s'ha fet primers d'any per
no afectar la cria d'algunes espècies d'ocells i
tenir les platges a punt per la temporada.

El regidor de Gestió Costanera i Platges, i de Re-
sidus, Marc Calvet, ha lamentat que el gran gruix
de l'operatiu l'hagi hagut d'assumir econòmica-

ment l'Ajuntament, quan els residus que arriben
al municipi provenen de riu amunt. Per aquest
motiu, ha reclamat formalment que també hi
contribueixin la Diputació, la Generalitat i, fins i
tot, l’Estat perquè és una zona maritimoterrestre.
Atès que és una problemàtica recurrent, insistiran
perquè aquesta implicació es concreti.

Calvet recorda que l’any passat ja van haver de
fer una aportació extraordinària de 140.000
euros per a la neteja de platges i que aquest any
s'ha tornat a tenir una despesa de més de
100.000 euros. No obstant això, agraeix la par-
ticipació activa del Parc Natural, amb qui com-
partiran una part de les despeses.

La Biblioteca Municipal Pere Blasi va triplicar el
2020 el préstec de llibre digitals (1.240), res-
pecte del 2019 (372). Aquest servei, que es
presta a través de la plataforma e-Biblio, no ha
parat de créixer des que es va posar en marxa el
2016 (186), però l'any passat, a conseqüència,
de la pandèmia, es va disparar. Des de la direc-
ció de l’equipament es confia a mantenir uns ni-
vells similars malgrat es normalitzi la situació
sanitària, perquè és un bon canal per accedir a
la lectura i perquè molta gent l’ha descobert o
s’hi ha familiaritzat durant el confinament.

La biblioteca triplica el
préstec de llibres digitals

Cultura

Aquesta és una de les dades que es recullen en
la memòria 2020 de la biblioteca que, en un any
extremament difícil, fa un balanç molt positiu i
constata la important capacitat d'adaptació que
va tenir el servei al nou context. La biblioteca va
restar confinada dos mesos, però va traslladar
tota la seva activitat en línia (seccions de col·lec-
ció local, concursos, recitació de poemes, conta-
contes, etc.) i va tenir una molt bona acollida.

El 2020, la biblioteca va rebre 21.064 visites, la
qual cosa representa una mitjana de 95 usuaris
diaris en els 221 dies d’obertura. Pel que fa als
préstecs, se’n van gestionar 20.924 (16.479 lli-
bres, 3.391 pel·lícules, 1.148 revistes i 222 mú-
sica i d’altres.)
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Feminitzem el nomenclator
de carrers i places

igualtat i Participació Ciutadana

L’Ajuntament i l'EMD van iniciar el 8 de març,
coincidint amb el Dia de la Dona, la fase de pro-
postes d'un procés participatiu promogut per fe-
minitzar i equilibrar els noms de carrers i places
del nostre municipi. Amb aquesta iniciativa es vol
reivindicar i visibilitzar la memòria de dones del
municipi i de la resta del món. Actualment, en el
nomenclàtor local, només hi consten menys
d'una desena de noms femenins. Aquest procés
participatiu es realitza en el marc del compliment
de les accions del Pla Municipal d’Igualtat d’O-
portunitats de Dones i Home de Torroella de
Montgrí (2018-2021).

Durant el mes d’abril, la comissió de seguiment
del procés avaluarà i validarà les propostes pre-
sentades. Les escollides es posaran a votació
durant el mes de maig. Es prioritzarà un màxim
de 12 noms, tot i que a les conclusions del pro-
cés es recolliran tots els noms proposats. Final-
ment, serà la comissió municipal de nomenclàtor,
que properament crearà el Ple, qui decidirà on
es posaran els noms escollits.

Col·laboració de l’INS Montgrí
Alumnes de 4t d’ESO de l’INS Montgrí han col·la-
borat activament amb la campanya enregistrant
uns vídeos on explicaven les biografies d'algunes
dones locals amb rellevància cívica i social.
Aquests vídeos es van penjar al canal de YouTube
de l’Ajuntament i es van compartir a xarxes so-
cials. Des de l’Ajuntament i l’EMD els volem
donar les gràcies per la seva contribució.

Ajuntament i EMD valoren la possibilitat que
la UE Llagostera es traslladi a l’Estartit
L'Ajuntament, l’EMD i la UE Llagostera-Costa
Brava estudien la possibilitat que el club traslladi
la seva seu social i esportiva a l'Estartit. Des de
l’Ajuntament i l’EMD es volen valorar les oportu-
nitats que el canvi de seu podria comportar per
al conjunt del municipi. Amb aquesta finalitat,
s’han encarregat tres estudis, dos d’interns, a les
àrees de Promoció Econòmica i a la de Turisme,
i un d’extern, a un equip de reconegut prestigi en
matèria de turisme esportiu. 

L'establiment del club al municipi representaria
una gran oportunitat des del punt de vista de di-
namització esportiva, promoció econòmica, des-
estacionalització i projecció exterior de la
destinació. L’activitat del club comportaria la mo-
bilització d’una gran quantitat de persones i visi-
tants, especialment fora de temporada alta. 

Per a la UE Llagostera-Costa Brava, el trasllat per-
metria créixer com a club professional, tant en
l’àmbit social com econòmic i garantir, la seva
viabilitat, en un nou entorn amb tots els serveis
que requereix un projecte esportiu sòlid. 

El club també valora com a molt positiu la realitat
esportiva i futbolística del municipi, amb la qual
es poden generar sinèrgies molt enriquidores per
convertir el municipi en el referent del futbol pro-
fessional a les comarques gironines. El canvi de
seu implicaria, també el canvi de nom del club,
que inclouria el nom «Costa Brava».

En cas que l’acord es concreti, serà l’EMD, com
a titular del camp d’esports de l’Estartit, qui ges-
tionarà la seva cessió mitjançant una licitació pú-
blica que en regularà les condicions.

Esports i Promoció Econòmica
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Acord per ampliar l'Escola
Portitxol a dues línies

igualtat

L'Ajuntament, l'EMD i el Departament d'Educació
han acordat que l'Escola Portitxol pugui ampliar-
se a dues línies. Inicialment, estava programat
ampliar-la en mitja línia, però ateses les neces-
sitats de l'equipament i l'interès municipal, Edu-
cació ha valorat la conveniència de projectar una
ampliació a dues línies.

Aquesta decisió és fruit de les reunions fetes a
finals de l'any passat, en què es va concloure que
el millor era ampliar en una línia més. Amb
aquest propòsit, Educació ja té avançat un avant-
projecte de distribució d'espais i ha confirmat la
seva voluntat d'afrontar l'actuació com a priorità-
ria i d'incloure-la en el pla d'inversions per 2022
i 2023. El canvi d'estratègia ja s’ha notificat a la
comunitat educativa i als grups municipals, i Edu-
cació presentarà la proposta d'ampliació tan aviat
com la tingui desenvolupada. Amb aquest acord
es garantiran totalment les necessitats de crei-
xement d'alumnat d'un centre que, a més, està
qualificat d'alta complexitat, raó per la qual Edu-
cació el considera prioritari. 

Per poder fer l'ampliació, l'EMD cedirà a Educació
una parcel·la de 216 m2 emplaçada entre l'equi-
pament i l'Hotel Bell Aire, que una sentència va
declarar municipal l'any 1991. Aquests terrenys
quedaran totalment desafectats i disponibles per-
què es puguin incorporar en la seva totalitat a
l'ampliació de l’escola, com sempre s'havia plan-
tejat i previst en el planejament general.

Després de la forçada aturada l'any passat per la
COVID-19, FIMAG torna amb moltes ganes de
compartir il·lusió i celebrar amb força el seu 10è
aniversari. L’edició d’enguany se celebrarà del 4
al 6 de juny, amb un cartell completíssim que in-
clou més de 70 sessions en 10 espais diferents,
amb capacitat controlada i acotada. Els espec-
tacles s’han agrupat en quatre blocs principals
per a una fàcil identificació per part del públic:

Gran Màgia, Màgia 3 Estrelles, Màgia Singular i
Màgia Popular. Totes les entrades es troben a la
venda. En l’apartat professional, FIMAG PRO fa
un pas endavant com a trobada de referència del
sector, programant la 3a Fira de Programadors
de Catalunya, que es podrà seguir presencial-
ment o en línia, en el marc de la qual es farà la
presentació del primer Catàleg Professional de
Màgia de Catalunya.

Torna la màgia de FIMAG
Fira Internacional de Màgia
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Aquesta legislatura ha estat de les més complicades dels
últims temps. Als temporals Glòria i de Sant Jordi del
2020 s’hi van afegir imprevistos, com l’enfonsament del
carrer Fàtima i la pandèmia de la COVID-19 que encara
patim. Sortosament, ara el procés de vacunació està
agafant bon ritme i confiem que aquest estiu sigui el punt
d’inflexió per recuperar una normalitat que ja és del tot
necessària econòmicament i socialment. 
En l’àmbit local, tenim eines per fer-ho, com el Pla de
Sostenibilitat Turística, un projecte impulsat per l’Ajunta-
ment, en el marc del programa de Sostenibilitat Turística
del Ministeri d'Indústria, que té un pressupost global de
3,6 milions d’euros que cofinançaran a parts iguals l’A-
juntament, l’Estat i Generalitat. Aquest projecte inclou
l’execució de 18 projectes que permetran millorar l’en-
torn, l’acollida dels visitants i la promoció de la  destina-
ció. No s’ha oblidat la gestió cultural perquè entenem
que forma part del benestar de les persones i és un bé
absolutament necessari. Adoptant totes les mesures de
seguretat i restriccions imposades s’han mantingut molts
actes culturals modificant el seu format original i adap-
tant-los a les noves circumstàncies. 
Veureu també que en aquest L’IM hi ha la participació
dels diversos grups polítics. Per primer cop, en més de
quaranta anys d’ajuntaments democràtics, el nostre con-
sistori disposa d’un reglament per donar veu a tothom,
tant a la ràdio municipal com al butlletí municipal. Un
avenç democràtic important.

Bona gestió en temps 
difícils

L’Espai Ter, el Museu o el Cinema ens han fet referents
en l’àmbit cultural. La preservació de les Illes Medes, el
Parc Natural i projectes com el Life Pletera ens han situat
com a referents en la preservació mediambiental. Així
mateix, les instal·lacions esportives municipals han posat
l’esport a l’abast de tothom. Aquests són alguns exem-
ples, però en podríem trobar molts d’altres, de com grans
projectes han millorat la qualitat de vida del nostre mu-
nicipi.
Ara estem en un punt en què gaudim de bones infraes-
tructures. Segur que caldrà fer-ne alguna més, però
també és l’hora de centrar-se en la millora dels serveis i
el manteniment d’allò que ja tenim. Amb aquesta idea
hem treballat el darrer any en la millora de serveis com
la recollida de residus i la neteja viaria. També treballem
amb la perspectiva del 2022  per millorar notablement
el manteniment de l’enllumenat públic i el desplegar un
nou contracte en el servei d’aigua potable que aporti mi-
llores als abonats i més control i transparència. Aquest
any desplegarem el projecte d’un espai per als joves del
municipi i un pla de camins segurs a les escoles. També
hem preparat un pla de reposició de mobiliari urbà i mi-
llora de la senyalització viària.
Aquets petits projectes i tasques quotidianes requereixen
d’una part important dels recursos i esforços municipals,
però val la pena posar-hi tota l’atenció ja que també re-
presenten una molt notable millora en la qualitat de vida
de la gent del municipi. 

El valor de les petites
coses

Moltes gràcies a les 1.280 persones que ens vau fer
confiança el passat 14 de febrer. Sabem que és un vot
en clau nacional, però estem convençuts que la feina de
país comença a cada poble. Per això, us convidem a afe-
gir-vos a Junts a Torroella de Montgrí i l’Estartit. Volem ser
més per transformar Torroella i l’Estartit. I desempallegar-
nos de la dependència que ERC i UPM tenen d’interessos
i promeses de tota mena. 
Fa poc dèiem que abans veurem jugar el Llagostera a
l’Estartit que no pas el nou conveni amb l’EMD o que
la nova concessió de l’aigua potable. Tenim el govern
amb més regidors dels últims anys i la sensació de paràlisi
i deixadesa és creixent. 10 regidors i 2 anys de legislatura
i tot encallat. Tots els temes cabdals per als interessos
de la gent de Torroella i l’Estartit no avancen. ERC i
UPM no són capaços de resoldre temes tan estratègics per
al municipi com la nova concessió del servei de subminis-
trament de l’aigua, la renovació del conveni amb l’EMD de
l’Estartit, o bé la cessió del terreny municipal on s’ampliarà
l’escola Portitxol. Al juny, 4a pròrroga per a la renovació del
conveni? Què hi dieu? 
La deixadesa en termes de neteja, sobretot a l’Estartit, i
en termes de Medi Ambient a Torroella, propiciant o deixant
marxar tècnics de reconeguda vàlua, en són una altra mos-
tra. O fer un reglament de mitjans de comunicació munici-
pals que només es cuida de regular l’accés dels polítics a
aquests mitjans, però no de les associacions ni de les en-
titats. Que els fa por, a l’Ajuntament d’ERC i UPM, la
veu dels ciutadans?

Junts per la independèn-
cia, no a la dependència
d’ERC i UPM

ESPAI D’OPINIÓ DELS
GRUPS MUNICIPALS

UPM-Unitat i Progrés Municipal
upmtorroella@gmail.com
ERC
calvet.marc@gmail.com
Junts
sbartomeus@torroella-estartit.cat
CUP
torroella@cup.cat
Compromís amb Torroella i l'Estartit
jcordon@torroella-estartit.cat
L'EST-L'Estartit som tots
spibernat@torroella-estartit.cat
Ciutadans
pcuadros@torroella-estartit.cat
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La CUP volem un municipi amable i socialment just i res-
ponsable. Per això, un dels nostres objectius és resoldre
l’assumpte del servei municipal d’aigües. Venim d’un con-
tracte prehistòric i de durada eterna, i ara toca renovar. La
nostra proposta sempre ha estat la mateixa: municipalitzar
el servei perquè sigui el poble qui decideixi sobre l’ús i con-
dicions d’un servei bàsic i fonamental, sense que cap em-
presa en faci negoci.
La legislatura passada vam aconseguir el compromís de
l’elaboració d’un Pla Director que havia de servir per ava-
luar el servei i estudiar la possible municipalització. Un cop
redactat el Pla Director, vam reclamar-lo diverses vegades,
per poder analitzar-lo. L’equip de govern va trigar molt a fa-
cilitar-nos aquest document. De fet, ens va arribar abans
per membres de l’oposició. 
Hem constatat que l’equip de govern no ha fet la tasca d’a-
nalitzar aquest Pla. En el seu lloc, han encarregat un in-
forme tècnic (per valor d’11.000 €) que, al nostre parer,
és buit de contingut i descontextualitzat, ja que no té en
compte la realitat del nostre municipi. 
Des del Govern, ens diuen que la municipalització de l’ai-
gua, i agafant-se a aquest informe, no és factible ni reco-
manable. Seguim sense el debat, sense conèixer l’estat de
la xarxa i sense saber quin és el negoci que fan amb no-
saltres. 
Per això, un cop més, volem deixar palès el nostre com-
promís amb els drets i els serveis públics, perquè siguin re-
alment públics i a l’abast de tothom. 
Seguirem lluitant!

Què passa amb l’aigua
del poble?

Compromís amb Torroella de Montgrí i després d’anys de
petició al govern actual i anterior d’UPM i ERC, aconse-
guim finalment que hi hagi un reglament regulador perquè
tots els grups municipals amb representació a l’Ajunta-
ment tinguin veu i espai en els diferents mitjans de comu-
nicació municipals. 
Cal recordar que, fins avui, cap grup que no fos del govern,
NO tenia espai a L’IM ni tampoc en els diferents mitjans
de comunicació, excepte en la revista El Montgrí, com
també cal recordar que cap grup municipal a l’oposició
havia fet aquesta petició abans, raó més per la qual ens
alegrem que hàgim sigut nosaltres qui ho hagi aconseguit.
És de retruc agrair públicament la predisposició per part
del govern que avui tinguem un reglament i que hi estigui
reflectit el 99 % de les nostres aportacions.
Amb aquest reglament, l’Ajuntament complirà amb l’article
170.2 de la Llei 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova
el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Cata-
lunya, d’acord amb la Llei 21/2002, de 5 de juliol, de se-
tena modificació de la Llei 8/1987, de 15 d’abril, municipal
i de règim local, en relació amb la participació mínima del
10 % en els espais municipals de comunicació.
També ,l’Estatut d’Autonomia de Catalunya estableix que
els poders públics han de promoure les condicions per as-
solir la igualtat real dels grups i el principi plural (art.29 i
43), així com l’obligació dels poders públics de promoure
les condicions per garantir aquest pluralisme polític en els
mitjans (art.52.1).

Compromís aconseguim
que tots els grups muni-
cipals tingeum veu a L’IM

Passen els mesos i les promeses electorals s’obliden. El
govern del canvi ja no diu que serà transparent, que tindrà
més dedicació o que resoldrà els problemes endèmics de
l’Estartit.
A l’EMD aquests dos anys de mandat no han servit per re-
soldre les inundacions del Freu, per solucionar els proble-
mes d’aparcament o per millorar la neteja i la recollida
d’escombraries. I és que en campanya electoral aquests
brindis al sol (igual que algunes mentides) els van funcionar
molt bé, però el temps demostra el que eren realment,
cants de sirena amb un objectiu clar: guanyar les eleccions
a qualsevol preu.
No podem dir, però, que hagin estat dos anys sense nove-
tats, això no. Aquest 2021 tenim una novetat important:
el pitjor pressupost per l’EMD des de la seva creació al
2015. L’Ajuntament en canvi té el més alt de la seva his-
tòria. Poc realista, però el paper ho aguanta tot.
Aquest “govern del canvi” també ha reduït totes les parti-
des econòmiques de manteniment, ja sigui de parcs i jar-
dins, de camins, d’escòrrecs, d’enllumenat o de qualsevol
altra classe. 
El conveni de l’EMD ja compta amb 4 pròrrogues. Amb la
majoria que té UPM, tant a l’Ajuntament com a l’EMD, l’au-
tonomia de l’Estartit perilla més que mai, i no hi ajuda ERC
que sempre ha posat tots els pals possibles a les rodes
perquè l’EMD mai sigui una realitat. No és fàcil oblidar les
seves paraules quan l’EMD estava a punt d’aprovar-se: «es
trenca un municipi amb més de 1000 anys d’història».

Meitat de legislatura 
amb els deures 
pendents de fer

Més de 18 mesos sense la conciliació entre vianants i vehi-
cles al Passeig de Catalunya.Vam exigir que s'apliquessin mi-
llores reals, com per exemple la millora de la il·luminació i la
col·locació de bandes reductores, una acció sense tocar la
butxaca dels torroellencs i torroellenques. En canvi, l'Ajunta-
ment ha apostat per la recaptació i ha decidit que una millora
adequada seria la col·locació d'un radar que ha vingut amb
la primera contractació a "dit" d'uns equips que superaven
els 70.000 euros. I això que qualsevol adquisició superior als
15.000 obliga a fer una licitació pública per llei.
Després de la contínua exigència hem aconseguit que la li-
citació sigui pública i, per tant, que qualsevol empresa s'hi
pugui presentar, tal com marca la llei.
Des del principi de mandat hem exigit una neteja digna de
les escombraries, que fa setmanes que no veuen una gota
de lleixiu. Avui dia, enmig de la pandèmia, seguim igual quan,
en realitat, hauríem de tenir una desinfecció continua —tal i
com exigim que tinguin als negocis de la vila— però l'Ajunta-
ment és incapaç de fer-ho.
Gràcies a Ciutadans, en el Parlament vàrem aconseguir por-
tar endavant i aprovar per unanimitat la proposta de resolució
per accelerar l'ampliació de l'Escola Portitxol perquè sigui una
realitat amb totes les garanties. Tots els partits parlen de la
proposta de resolució, però cap diu que va ser Ciutadans qui
va entrar i qui realment ha permès aconseguir l'acceleració
de l'ampliació. En només 2 anys hem aconseguit fer més
coses que cap altre partit.
Queda molta feina per fer. Queda molt per reconstruir. Però
seguirem treballant per a TOTS.

Una Torroella de TOTS



Federòptics Elisabet
s’incorpora com a
patrocinador

El centre de salut Federòptics Elisabet, de Torro-
ella de Montrgrí, dedicat a l'optometria, contac-
tologia i l'audiometria ha signat un acord de
col·laboració per dos anys per incorporar-se a la
família de patrocinadors principals de l’Espai Ter.
Federòptics Elisabet es troba a les portes de ce-
lebrar el 40è aniversari i ha estat sempre una
empresa molt implicada en el suport del teixit co-
mercial, social, cultural i esportiu del municipi.
Mitjançant l'acord de patrocini, els clients de l'es-
tabliment podran acollir-se a  descomptes en el
preu de les entrades. Així mateix, al llarg de l’any
s’oferiran d'altres serveis, com visites personalit-
zades a l’equipament. L’acord també permetrà la
utilització d’espais i la promoció de l’empresa.
En l'actual context de pandèmia i de dificultats
per al món de la cultura, aquests tipus d’acords
representen un reconeixement i un gran estímul
per als gestors de l'equipament i per als mateixos
programadors i artistes. 

Més de 5.000 alumnes
passaran pel programa
educatiu

Prop de 5.000 alumnes d'infantil a batxillerat i
cicles formatius, passaran enguany pel programa
educatiu «L'Aula a l'Espai Ter». L'activitat es va ini-
ciar el 28 de gener i finalitzarà a mitjan maig.
Malgrat el context de pandèmia, la proposta, un
dels eixos estratègics de l’Espai Ter, ha tirat en-
davant aquest curs gràcies a la resposta positiva
i unànime dels centres. Per aquest motiu, volem
aprofitar des d'aquestes ratlles per fer públic el
nostre agraïment a la confiança dipositada pels
docents en aquest programa. Plegats, continuem
apropant les arts escèniques i la música als
alumnes de Torroella, l'Estartit i el Baix Ter, per
introduir-los en aquest món.

Moltes gràcies per fer
costat a la cultura i als
artistes

Malgrat la incertesa derivada de la COVID-19,
hem decidit mantenir una oferta àmplia, variada
i de qualitat per fomentar el consum cultural i
ajudar els creadors en aquests moments tan
complexos. La programació del 2021 va arrencar
el primer cap de setmana de febrer i, fins al mes
de juny, ofereix una vintena d'espectacles de pri-
mer nivell. Es continua apostant per programar
el millor de l'escena catalana i espanyola. És
amb la vostra assistència i complicitat que heu
fet possible la continuïtat del projecte i ens es-
peroneu a millorar-lo. A tots i a totes, moltes grà-
cies pel suport a la cultura i als artistes en uns
moments tan complicats.

Als extrems, Antoni Roviras i Josep Martinoy, director i
regidor de l'Espai Ter. Al centre. Robert Coll, Elisabet

Payet i Lluís Coll, responsables de Federòptics Elisabet.



Exposició audiovisual «Calidoscopi», una
reflexió sobre l’evolució del nostre entorn

Fins al 5 de juliol podeu visitar al museu l’expo-
sició audiovisual de producció pròpia «Calidos-
copi», dels realitzadors Antoni Martí i Quim
Paredes, dos dels més prestigiosos documenta-
listes del nostre país.

L'exposició vol esdevenir una invitació a aturar-nos
en el moment actual i projectar una mirada se-
rena i reflexiva al passat recent, per reflexionar
sobre com s'han transformat el nostre territori, les
nostres actituds i els nostres hàbits. La mostra
s'ha construït a partir d'imatges de la seva dilatada

filmografia i interpel·la directament el públic, amb
el propòsit de qüestionar les nostres responsabi-
litats col·lectives i individuals en aquesta evolució
no sempre positiva per al nostre entorn.

«Calidoscopi» ressegueix l'activitat humana des
de diversos punts de vista i recull el testimoni
dels que van viure un passat recent més sensible
amb l'entorn. Un mirada al passat que es fa grà-
cies a unes imatges d'arxiu que ens ofereixen un
llegat i un testimoni molt valuós de com han vis-
cut els nostres avis i besavis.

Amb el títol «L’Educació a Catalunya durant la Se-
gona República (1931-1939)» es programaran
el mes de maig quatre activitats de la III Jornada
de Memòria Històrica Local. Aquestes jornades,
que pretenen recuperar el passat de les perso-
nes, de la vila, del territori i de la rodalia, retor-
nen el 2021, any que es commemora el 90è
aniversari de la proclamació de la II República,
per fer un homenatge a l’escola republicana. La
jornada comptarà amb dues conferències (14 i
21 de maig), un diàleg (28 de maig) i una pro-
jecció audiovisual (22 de maig). I com en les
dues primeres edicions, s’obrirà un espai de re-
cepció de memòria per tal que tots aquells que
vulguin ens puguin llegar objectes i documents
o transmetre la seva memòria oral.

El propi museu com a objecte de reflexió i de cre-
ació artística. Aquesta és la proposta del cicle
d'art contemporani de producció pròpia que s’ha
programat sota el títol «Desplaçaments. Resso-
nàncies contemporànies» i que arriba al seu
segon any. Amb aquesta engrescadora proposta,
cada any es convida dos artistes perquè dialo-
guin amb l'equipament a partir de l'exploració de
tot allò que representa l'activitat del museu: ex-
posició permanent, arxiu, documents, fons de re-
serva, etc. El 2021 tindrem com a artistes
convidats Pep Aymerich i Irena Visa. Aymerich
serà el primer en exposar. La seva mostra s’inau-
gurarà el 7 de maig. L’artista ha treballat al vol-
tant d’una de les peces més singulars del
museu, el Pic del Montgrí.

Homenatge a l’escola
republicana

Homenatge a l’escola
republicana




